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fundamental que desde las instituciones seamos contunden-
tes, implacables, valientes en la lucha contra esta corrupción .

Mire, que los que acuñaron el término «mordidas» no sólo 
sean destapados y juzgados, sino que devuelvan el daño que 
han producido .

Por todo esto, desde nuestro grupo le formulamos la 
siguiente pregunta: ¿en qué procedimientos penales segui-
dos por corrupción se ha personado la Generalitat valenciana 
como parte perjudicada?

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor diputat .

Li contestarà la consellera de justícia, a la qual li done la 
paraula .

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

Gràcies, president .

Bona vesprada, senyories .

Señoría, creo que hoy nadie duda de que la corrupción es uno 
de los graves problemas de este país, que la corrupción socava 
directamente la confianza del ciudadano en el sistema demo-
crático y la legitimidad de las instituciones, en la confianza, en 
la gobernanza política . Es más, todos sabemos, según los datos 
del CIS, que hoy en día la corrupción además está situada en 
una de las principales preocupaciones de los ciudadanos .

Hoy, aquí, precisamente como consecuencia de todo ese 
relato que usted ha puesto de manifiesto en su intervención, 
los juzgados y tribunales de la Comunidad Valenciana inves-
tigan, juzgan casi trescientos procesos relacionados con la 
corrupción política o económica que afectan, tanto a respon-
sables en la administración local, en la administración auto-
nómica o incluso en la provincial .

Además, a ellos –y hay que recordar– también hay que sumar 
todos aquellos procedimientos que se están enjuiciando 
bien en otros tribunales superiores, que afectan también a 
responsables políticos, o bien en la Audiencia Nacional .

Con todo ello, realmente, el diagnóstico es alarmante, 
señoría .

La regeneración democrática y la lucha contra la corrupción 
ha sido una de las prioridades del Consell del botànic . Ese 
volumen de casos de corrupción que ahora mismo se están 
investigando y juzgando en los tribunales de esta comuni-
dad sabemos que están decepcionando la confianza de la 
ciudadanía .

Las actuaciones que hemos emprendido, en este sentido, 
siguen una doble dirección . Por una parte, el Consell ha 

aprobado la personación de La Generalitat en 21 procedi-
mientos penales . No creo necesario recordar o enumerar la 
cantidad de delitos en los que se están enjuiciando o inves-
tigando, desde malversaciones de caudales públicos, false-
dad, tráfico de influencias… Es difícil cuantificar el perjuicio 
económico, cuantificar lo robado, lo sustraído por los respon-
sables políticos anteriores . Pero sí le puedo decir que… Es 
difícil porque aún muchos procedimientos están en la fase de 
instrucción; pero sí le puedo asegurar que hablamos de dece-
nas de millones .

Quiero precisar, además, que la abogacía, el papel que está 
ejerciendo la abogacía, precisamente en este marco, actúa 
en un doble sentido . Por una parte, está personada en los 
procedimientos penales como perjudicada, representando y 
defendiendo los intereses generales de la conselleria, de los 
ciudadanos a los que representa el Consell . Y, por otra parte, 
también ejerce la acusación particular en otros procedimien-
tos porque, en este caso, además de buscar esa responsabi-
lidad civil y conseguir la recuperación económica, también 
exige la respuesta penal .

También por eso, con este objetivo, también está personado 
en procedimientos que se están sustanciando en el Tribunal 
de Cuentas, para conseguir que aquellos condenados ya en 
juicios por corrupción puedan restituir lo robado a los valen-
cianos y las valencianas .

La abogacía de La Generalitat, sin embargo, no puede inter-
venir en otros procedimientos porque se están sustanciando, 
no solamente respecto a los responsables de la administra-
ción autonómica, sino, como he señalado, administración 
local y provincial, que son muchos .

Por eso, desde la Conselleria de Justicia, Administración 
Pública, Reformas Democráticas y Libertades Públicas, esta-
mos desde el primer momento apoyando a los jueces y a la 
fiscalía en el ámbito de la investigación. Entendemos que 
es fundamental que tengan todos los recursos, tanto en el 
ámbito personal como materiales, para que la ciudadanía no 
tenga esa percepción de que hay impunidad para los corrup-
tos . Es fundamental que haya una respuesta judicial contun-
dente contra los que robaron tanto en este país y, precisa-
mente, en esta comunidad .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera .

Continuem amb la pregunta de control que formula la 
il·lustre diputada Marian Campello a la vicepresidenta del 
Consell .

Té vosté la paraula . . . Ara, quan vosté vullga .

La senyora Campello Moreno:

Gràcies, president .
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Bona vesprada, senyora vicepresidenta .

Quan el botànic va arribar al govern de La Generalitat, teníem 
clar que un dels principals eixos sobre els quals havíem de 
basar la nostra política era el rescat de les persones, una cosa 
que moltes vegades sentim que aquí està tractant-se inclús 
entre rialles, però és principal per al govern del botànic .

Hui sabem, i així ho ha demostrat la tasca del Consell durant 
estos dos anys, que «rescatem persones» no era només un 
repte a què afrontar-se en paràmetres quantitatius, sinó 
també qualitatius . Un govern que aspira a crear un espai de 
justícia social, inclusió i diversitat al seu territori no pot resig-
nar-se a resoldre expedients i elegir què és el millor per a 
cadascú, en cada cas, sense escoltar les veus de la gent amb 
què es va a treballar .

La història ens ha ensenyat que les persones més vulnerables 
són les primeres víctimes dels governs despòtics, fins i tot 
quan estos segons tenen bones intencions . És per això que la 
participació en àmbits com la intervenció comunitària, com 
la infància o qualsevol tipus de diversitat es fa tan necessària 
com la resolució dels conflictes de forma quantitativa.

La participació és el millor valor afegit que un govern 
progressista pot oferir a la seua ciutadania . A l’àmbit de la 
diversitat funcional, este ítem, tantes vegades recurrent, 
es fa necessari per una raó molt simple . La millora en el dia 
a dia d’estes persones depén d’un servei que compte amb 
les seues particularitats. Les persones amb dèficit auditiu, 
visual o cognitiu tenen necessitats comunes, però són les més 
concretes les que necessiten ser escoltades per fer el seu dia 
a dia més feliç .

Estos eren només alguns exemples, però també podem parlar 
de diversitats sensorials, podem parlar de diversitats intel-
lectuals, físiques, de trastorns psíquics o moltíssimes altres .

No sé quina quantitat d’entitats o associacions, organitzaci-
ons, poden haver arran de tot el nostre país en defensa dels 
drets col·lectius i particulars de totes estes persones, però, 
segurament, seran les suficients com per a suposar un gran 
repte per a la seua conselleria .

Tot i així, com abans exposava, sabem que només al final d’un 
camí participatiu, col·laboratiu i de treball conjunt es troba la 
resposta a oferir un millor i més eficient servei a les persones 
amb diversitat funcional .

Per totes estes qüestions, li realitze la següent pregunta: 
¿quins criteris va a implementar o va a seguir implementant 
per a fer efectiva la participació d’entitats i persones en la 
presa de decisions en l’àmbit de la diversitat funcional?

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora diputada .

Li contestarà la vicepresidenta a la pregunta formulada .

Quan vosté vullga .

La senyora consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives:

Gràcies, senyora diputada .

Gràcies, senyor president .

Sap vosté que un dels principals objectius d’esta vicepresi-
dència i conselleria és realitzar una progressiva reordenació 
dels serveis, centres i programes, dins del sector d’atenció a 
les persones en l’àmbit de la diversitat funcional, a través de 
la direcció general .

Per a dur a terme esta tasca, i en resposta a una reivindicació 
manifestada nombroses vegades per entitats, i durant molt 
de temps, persones treballadores i pel mateix personal de 
l’administració, es van crear en febrer de 2016 unes meses 
de treball, el principal objectiu de les quals era anar definint 
els diferents apartats bàsics per a implementar esta reorde-
nació: tipologia de recursos, cartera de servicis, caracterís-
tiques físiques i condicions materials dels centres i servicis, 
així també com les plantilles necessàries .

En estes meses han participat les organitzacions representa-
tives de quasi sis-centes organitzacions i entitats registrades 
a la comunitat que es dediquen a l’atenció a les persones amb 
diversitat funcional –és a dir, quasi sis-centes– . Més d’una 
vintena d’estes entitats participen directament en cadascuna 
de les meses, altres a través de les seues plataformes repre-
sentatives, aixina com representants de les persones usuà-
ries dels servicis i persones amb algun tipus de diversitat 
funcional, organitzacions sindicals, universitats, represen-
tants de la Federació Valenciana de Municipis i Províncies i 
personal tècnic i de l’administració, coordinats per represen-
tants de la conselleria .

En concret, es van posar en marxa quatre meses de treball 
específiques:

Mesa sectorial de diversitat funcional intel·lectual –hi feia 
vosté referència– . Celebrà la primera reunió el 16 de febrer 
de 2016. S’ha anat reunint periòdicament fins a l’actualitat. 
El seu treball s’ha concretat en aconseguir el consens sobre 
els recursos per a persones amb diversitat funcional intel-
lectual, i que són: centres de desenvolupament infantil i aten-
ció primerenca, centres d’atenció diürna i recursos vivencials .

La segona mesa és la mesa sectorial de diversitat funcio-
nal sensorial –vosté també hi feia referència– . Celebrà la 
primera reunió el 9 de febrer de 2016, reunint-se periòdica-
ment des d’aquell moment . Durant este temps, el seu treball 
s’ha concretat en l’elaboració del document denominat: 
cartera de servicis, objectius i prestacions . En ell s’ha esta-
blit, consensuadament per tots els membres de la mesa, un 
catàleg de sis servicis: d’informació, orientació i assessora-
ment; d’intervenció familiar; d’ocupació; suport a l’autono-
mia personal; promoció a l’accessibilitat universal; i coope-
ració i participació ciutadana i potenciació de la vida en la 
comunitat .

Tercera, mesa sectorial de diversitat funcional física i orgà-
nica . Es va reunir per primera volta el 12 de febrer de 2016; 
ho ha fet periòdicament fins l’actualitat. El seu treball s’ha 
concretat en aconseguir el consens al voltant dels recur-
sos per a persones amb diversitat funcional física i orgànica . 
La tipologia queda de la manera següent: recursos diürns, 
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centres de rehabilitació, autonomia personal i participació 
social, centre de suport permanent de dia, recursos vivenci-
als, centres residencials, vivendes de promoció i amb suport, i 
potenciar la figura de l’assistent personal.

I, quarta, mesa sectorial de diversitat funcional per trastorn 
mental greu –ací és on teníem una assignatura més pendent, 
¿no?– . La primera reunió, 17 de febrer de 2016 . S’ha reunit 
periòdicament, fins l’actualitat. S’ha concretat en aconse-
guir els concerts al voltant dels recursos per a persones 
amb diversitat funcional per trastorn mental greu . La tipo-
logia queda de la manera següent: recursos diürns, equip de 
suport social comunitari, servici de rehabilitació psicosocial i 
recuperació de projecte vital, centre de recuperació i inclusió 
sociolaboral, centre de dia, centre ocupacional per a perso-
nes amb trastorn mental greu, i recursos vivencials, resi-
dències, centres residencial de salut mental, miniresidència, 
vivendes bé assistides o supervisades, depenent del grau, i 
programa residencial de vivendes satèl·lit .

Este ha sigut el resultat de la primera fase de treball . S’ha 
definit la cartera de servicis i la proposta de nous recur-
sos . No obstant, seguiran treballant estes meses perquè han 
donat molt bon resultat . I més que en paraules meues, si me 
permeten, (inintel·ligible)  . . . d’este treball el resumixen molt bé 
paraules de persones que hi ha participat . Si me permet en 
quinze segons . . .

Una persona que ha participat en esta mesa, en representa-
ció d’una entitat: «Creo que es de justicia darle las gracias y 
la enhorabuena por el trabajo que se está realizando y por el 
talante dialogante, abierto y dirigido a la persona que esta-
mos encontrando en las mesas de trabajo . Hacía mucho 
tiempo que no veía ni a la administración ni al tercer sector 
desarrollar la labor que entiendo tienen o tenemos todos 
encomendada . Lo dicho, enhorabuena y gracias .» Res millor 
que açò per a acabar .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, vicepresidenta .

Passem a la pregunta de control que formula la il·lustre dipu-
tada Mireia Mollà al conseller d’Hisenda i Model Econòmic .

Té vosté la paraula .

La senyora Mollà Herrera:

Gràcies, senyor president .

Senyor conseller, la meua pregunta, registrada el dia 26 de 
juny de 2017, era: quin ha sigut el grau de compliment de 
l’estat del pagament de les liquidacions de 2015 i la gestió i 
pagament dels fons de liquiditat autonòmic .

Bé, això se feia el 26 de juny de 2017, en una situació prou 
crítica . Portàvem ja més de sis mesos –més de sis mesos– 
esperant la liquidació de 2015 i una regulació sensata i 

coherent que poguera fer-se del FLA i d’estes liquidacions de 
2015 per a pal·liar les situacions de manca de tresoreria cap 
als nostres proveïdors i els nostres serveis bàsics .

Doncs, bé, durant eixos sis mesos, jo a vosté li he escoltat 
fer moltes reivindicacions, moltes, segurament, en el passa-
dís, alguns representants del Partit Popular li han dit que eren 
sensates, com, per exemple, la calendarització . És una de les 
peticions que vosté ha fet . De fet, ha liderat eixa postura –que 
altres comunitats autònomes s’han sumat– per a fer una calen-
darització a l’hora de cobrar les liquidacions de dos anys enrere 
i, per què no, també establir un mecanisme de calendarització, 
d’ordenació del cobrament del FLA . Això ho ha fet vosté .

Mentrestant, el govern què li ha dit que devia fer vosté: pregar, 
anar, demanar per favor que li feren entregues a compte, amb 
comptagotes, perquè, efectivament, no han sigut molt pacífics 
a l’hora d’anar entregant els recursos dels valencians i valenci-
anes . I, de fet, ja, a eixes altures, a eixes altures, s’havia antici-
pat en 2017 un 32% de la liquidació de 2015, quan, inexplicable-
ment, a eixes altures, s’havien cobrat en 2016 les liquidacions de 
2014 en un 44%, o ja a eixes altures, abans de les eleccions de 
2015, la liquidació de 2013 –que va ser l’última que va cobrar el 
govern del Partit Popular–, abans just de les eleccions de maig, 
va ser d’un 73% . És a dir, abans de les eleccions de maig de 2015, 
l’antic govern del Partit Popular va obtindre el 73% de la liquida-
ció dels dos anys anteriors . En canvi, en 2016, nosaltres, a eixes 
altures, un 44; i a eixes altures, ara, en 2017, només que el 32% .

La manera en què vosté ha hagut de lidiar en un govern que ha 
utilitzat d’una manera perversa les liquidacions, doncs, ens situa 
en una situació on hem de pronunciar-nos . Perquè no ho ha fet 
solament en les liquidacions del sistema de finançament, sinó 
que també ho fan en el FLA . A eixes altures, només que s’ha-
vien cobrat 494 milions, entre bestretes i FLA extraordinari, en 
2017 . Però, a eixes altures, ¿per què en 2016 s’havien cobrat 
1 .943 milions? ¿O, just abans de les eleccions de maig de 2015, 
en el govern del Partit Popular –¡quina casualitat!, just abans 
d’eleccions–, havien cobrat, entre bestretes i FLA, 2 .646 milions?

¿Per què este govern només havia rebut 494 i el govern del 
Partit Popular, a les mateixes altures, 2 .646 milions? Potser, era 
perquè estàvem en eleccions i potser és perquè eixos diners són 
per a proveïdors i per a entitats, per a persones que estan espe-
rant eixos recursos, perquè d’estos depenen les seues activitats .

Miren, jo li vull dir que em sembla molt greu, em sembla greu 
també que el senyor Moragues diguera poc després que: «Oye, 
La Generalitat va a recibir una lluvia de millones por la liquida-
ción .» I el més graciós, quan són recursos dels valencians i valen-
cianes, que ens tocaven en 2015 i els rebem dos anys després; 
sinó que va afegir: «Todos estamos a favor de cambiar el modelo, 
pero el Consell debe dejar de lado el mantra de la discriminación 
y reconocer la importante inyección de millones .» Clar, sap per 
què li dic que era greu? Perquè després, efectivament, els infor-
mes en les liquidacions d’eixe 2015 i en el finançament ordi-
nari que rebem les comunitats ens han situat, a la Comunitat 
Valenciana . . .

El senyor president:

Senyoria .


